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مرکز پژوهش های مجلس خبر داد  

افزایش شدید حجم پول دلیل گرانی های تابستان امسال

 SEXU7 سند کمپانی خودروی ســواری کرایه سمند تیپ
بــه رنــگ زرد - روغنی مــدل 1393 به شــماره انتظامی
317 ع 74- ایران 62 به شــماره موتور  124k0443504 و 
شماره شاســی NAACNICM5EF234443 متعلق به 
شرکت تعاونی حمل و نقل مسافربری سما سیر ساری مفقود 

گردیده از درجه اعتبار ساقط است.

شــماره  دادنامــه  اجــرای  در  نیکخــواه  محمدحســن  آقــای  جنــاب 
9909970200000731 و نامــه قطعیت شــماره 1399168013699551 
مورخ 99/9/1 شــعبه 230 دادگاه خانواده یک تهران جهت وکالت طلاق و 
امضای اسناد ظرف مدت ده روز پس از انتشار در روزنامه به دفترخانه واقع در 
تهران خانی آباد شهرک بوستان روبروی دبیرستان آیت اله خامنه ای ساختمان 

لاله پ 32 مراجعه نمایید در غیر اینصورت طبق مقررات اقدام خواهد شد.
سردفتر محسن رحمانی دفتر طلاق 4 شهرری

بودجه مجلس  و  برنامه  رئیس کمیسیون 
شورای اسلامی با بیان اینکه 591 هزار میلیارد 
تومان بودجه از طریق استقراض تامین می شود، 
گفت: جمع کــردن این بودجه با این کیفیت 

معجزه می خواهد! 
حمیدرضا حاجی بابایــی در گفت وگوی ویژه 
خبری صدا و سیما اظهار داشت: درآمد های دولت 
در لایحه بودجه ســال آینــده 840 هزار میلیارد 
تومان پیش بینی شده در حالی که )فقط( 250 هزار 
میلیارد تومان آن واقعی است. نمی توان پیش بینی 
کرد سال آینده بتوانیم دو میلیون و 300 هزار بشکه 
نفت بفروشیم، اما در بودجه  این عدد به عنوان منابع 

بودجه آورده شده است! 
وی افزود: نوع تعیین حقوق و دستمزد نیز با این 
روند هر روز فاصله های طبقاتی را بیشــتر می کند. 
افراد تحت حمایت سازمان تامین اجتماعی و کمیته 
امــداد حداقل حقوق را دریافت نمی کنند بنابراین 
افزایش 25 درصدی دریافتی آنها مشــکل را حل 
نخواهــد کرد. در اصلاح ســاختار بودجه پرداخت 

حقوق و دریافتی ها باید عادلانه شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، حاجی بابایی ادامه 
داد: از 841 هزار میلیارد تومان درآمد دولت برای 
بودجه سال آینده به جز 250 هزار میلیارد تومان، 

بقیه استقراض است؛ و هزینه ها از 320 هزار میلیارد 
تومان به 640 هزار تومان یعنی 100 درصد افزایش 
پیدا کرده است. جمع کردن این بودجه با این کیفیت 

معجزه می خواهد. 
نمونه  ای از درآمدهای تخیلی

یکــی از نمونه  های تخیلی بودن ارقام درآمدی 
در بودجه  این است که دولت حدود 2000 میلیارد 
تومــان درآمد از عوارض گمرکــی از محل واردات 
خــودرو پیش بینی کرده اســت. نکته جالب توجه 
اینکه سازمان برنامه برای محل مصرف خودروهایی 
که مشکل قضایی دارند برنامه ریزی مالی کرده است! 
در حالی که اصلا معلوم نیست مشکل قضایی این 
خودروها تا ســال آینده حل شود و رقم دقیق این 

عوارض چقدر خواهد بود. 
گفتنی اســت، در ســال های 96 و ما قبل که 
واردات خــودرو آزاد بود 60  تا 70 هزار دســتگاه 
خودرو خارجی با ارز بری تقریبی یک میلیارد دلار 
وارد کشور شده است.  همچنین باید به این موضوع 
توجه داشــت که درج رقــم 2000 میلیارد تومان 
به عنوان حقوق ورودی برای  ترخیص تعداد بسیار 
بیشتری خودرو نسبت به آنچه که امروز در گمرکات 
از چند سال پیش رسوب کرده کافی به نظر می رسد.

ابهام در میزان تخصیص ارز 4200 تومانی!

یکی از بزرگ ترین سؤالات مطرح درباره لایحه 
بودجــه 1400، میزان ارز  ترجیحــی یا همان ارز 
4200 تومانی پیش بینی شده در این لایحه است. 
ساعاتی بعد از ارائه لایحه بودجه 1400 به مجلس، 
مژگان خانلو سخنگوی ستاد بودجه 1400 سازمان 
برنامه و بودجه کشــور در گفت وگو با خبرگزاری 
فارس گفت: »صــادرات نفت با قیمت 40 دلار در 
هر بشکه و ارز محاسباتی 11500 تومان پیش بینی 
شده است و ارز 4200 تومانی دولتی از بودجه حذف 
شــد.« حدود یک ســاعت بعد، خانلو در مصاحبه 
با خبرگزاری مهر مجدداً بر حذف ارز 4200 تومانی 

از لایحه بودجه 1400 تأکید کرد!
 پــس از آن، حمید پورمحمــدی معاون امور 
اقتصادی سازمان برنامه و بودجه در بخش خبری 
ســاعت 21 شــبکه اول ســیما گفت: »در لایحه 
بودجه ســال آینده، هشت میلیارد دلار ارز 4200 
تومانی شامل دو میلیارد دلار برای معیشت و شش 
میلیارد دلار برای نهاده ها و کالاهای اساسی دیده 
شده اســت.« با این حال، بررسی ها نشان می دهد 
رقم اعلام شــده توسط معاون نوبخت درباره میزان 
ارز 4200 تومانی پیش بینی شده در لایحه بودجه 

1400 واقعیت ندارد. 
بر اساس اعلام دولت، درآمدهای نفتی پیش بینی 

شده در لایحه بودجه بر مبنای صادرات 2.3 میلیون 
بشــکه در روز با قیمت 40 دلار بوده و مســئولان 
دولتــی اعلام کرده انــد ارز 4200 تومانی از محل 
درآمدهای نفتی تامین می شــود. بنابراین، میزان 
درآمدهای نفتی پیش بینی شــده در لایحه بودجه 
1400 )ســهم دولت(، حــدود 153 هزار و 119 

میلیارد تومان است. 
بــا توجه بــه آمارهای مذکور، ســهم دولت از 
درآمدهای نفتی کشــور در ســال آینــده 15.95 
میلیارد دلار اســت. بر اساس اظهارات معاون امور 
اقتصادی سازمان برنامه و بودجه، دولت قصد دارد 
هشت میلیارد دلار ارز 4200 تومانی در سال آینده 
بدهد. در نتیجه، 7.95 میلیارد دلار باقی مانده با نرخ 
ارز 11500 تومانی به ریال تبدیل شده اند. با توجه 
به ارقام مذکور، درآمد دولت از محل تخصیص ارز 
4200 تومانی در سال آتی، 33 هزار و 600 میلیارد 
تومان و از محل دوم، 91 هزار و 425 میلیارد تومان 
است. در نتیجه، مجموع درآمد ریالی دولت از محل 
صادرات نفت در سال 1400، حدود 125 هزار و 25 
میلیارد تومان است. همان طور که مشاهده می کنید 
رقم مذکور 19 درصد کمتر از رقم مندرج در لایحه 
بودجه 1400 یعنی درآمد 153 هزار و 119 میلیارد 

تومانی دولت از محل صادرات نفت است.

یک تحلیلگر بازار ســرمایه معتقد است 
آخرین میزان رشد شاخص بورس در سال جاری 
نهایتا تا مرز یک میلیون و 600 هزار واحد است.

روزبه شریعتی در گفت وگو با ایسنا، با تأکید بر 
اینکه شاخص بورس تا زمانی که توجیه بنیادی داشته 
باشد و بیشتر از ارزش ذاتی خود نشود صعود خواهد 
داشت، اظهار کرد: بازار در تیرماه بیش از اندازه رشد 
کرده بود و زمانی هم که ریزش داشت، میزان ریزشش 
با توجه به دلار 28 هزار تومانی غیر منطقی بود. باید 
به این نکته توجه داشت که همه بازارها از جمله بازار 
ســرمایه خود را با توجه به متغیرهای تاثیرگذار در 
یک نقطه منطقی قرار می دهند. بازار سرمایه در حال 
حاضر از نظر بنیادی متعادل بوده و ممکن اســت تا 
مرز یک میلیون و 600 هزار واحد پیش برود اما بیش 

از این میزان با توجه به نرخ دلار قابل تصور نیست؛ 
مگر اینکه گشــایش سیاسی یا اقتصادی رخ دهد یا 

نرخ دلار بیش از حد افزایش یابد.
وی ادامــه داد: همواره ارتباط مســتقیمی بین 
متغیرهــای اصلــی ماننــد قیمــت دلار، وضعیت 
قیمت های جهانــی و بورس وجــود دارد و بر این 
اســاس صعود بازار ســرمایه تا کنون منطقی بوده 
اســت. البته نمی توان مانند گذشته شاهد روزهای 
یکپارچه ســبز یا یکپارچه قرمز باشیم و رشد بازار 
روندی منطقی پیدا کرده اســت؛ بنابراین گزینه ها 

باید با دقت انتخاب شوند.
این تحلیلگر بازار ســرمایه با بیان اینکه بازار به 
دورانی که علم و منطق در آن اهمیت داشت بازگشته 
اســت، افزود: صعود و نزول سهم ها بر اساس تحلیل 

منطقی وضعیت آنها خواهد بود.
به گفته شــریعتی اگر شرایط ایران و آمریکا به 
سمت کاهش تنش حرکت کند، دلار روندی کاهشی 
داشته باشــد و منابع ارزی ایران آزاد شود، می توان 

شاهد رشد منطقی بازار بود.
تغییر در زمان پیش گشایش

مدیریت عملیات بازار شــرکت بورس با صدور 
اطلاعیــه ای اعلام کرد: از روز سه شــنبه )18 آذر( 
1399 در پنج دقیقه پایانی زمان پیش گشایش بازار 
)از ســاعت 8:55 تا 9:00( امکان هرگونه حذف یا 
ویرایش ســفارش های وارده قبلی تا زمان گشایش 

بازار امکان پذیر نمی باشد.
بدیهی است کلیه ســرمایه گذاران امکان ایجاد 
ســفارش خرید یا فــروش جدید را طــی این بازه 

خواهند داشت.
شــرکت فرابورس ایران نیز با صدور اطلاعیه ای 
مجزا خبر داد: از روز سه شنبه )18 آذر( در پنج دقیقه 
پایانی مرحله پیش گشایش شروع جلسه معاملاتی 
کلیه بازارهای فرابورس ایران از ساعت 8:55 تا 9:00، 
هرگونه ویرایش یا حذف سفارش های قبلی امکان پذیر 
نمی باشد و معامله گران صرفا مجاز به ثبت سفارش 

جدید طی این مدت هستند.
پیش گشــایش  زمان ســفارش گیری  پیش تر، 
معاملات از ســاعت 8:30 تــا 9:00 بود که مطابق 
مصوبه هیئت مدیره شرکت بورس اوراق بهادار تهران 
و فرابورس زمان ســفارش گیری در تمامی بازارهای 
بورس و فرابورس از روز شــنبه، 24 آبان امسال به 
مدت 15 دقیقه از ساعت 8:45 الی 9:00 تغییر کرد.

رئیس کل بیمه مرکزی با  اشــاره به قانون 
صندوق بیمه حــوادث طبیعی اعلام کرد: بر 
اساس این قانون ۳0 میلیون خانه تحت پوشش 
بیمه اجباری حوادث طبیعی قرار می گیرند و 
مبلغ آن روی قبض برق مصرفی هر خانه می آید.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، غلامرضا سلیمانی 
در یک برنامه تلویزیونی گفت: لایحه صندوق بیمه 
حوادث طبیعی در مجلس شورای اسلامی تصویب 
و به دولت ابلاغ شــده است و در حال تدوین آیین 

نامه های اجرایی این صندوق هستیم.

وی افزود: بر اساس این قانون کلیه املاکی که در 
کشور اشتراک برق دارند تحت پوشش صندوق بیمه 

حوادث طبیعی قرار می گیرند.
این مسئول یادآور شد: سرمایه اولیه این صندوق 
50 میلیارد تومان است و بقیه منابع آن از حق بیمه ای 
کــه مردم باید بدهند و دولت نیز تامین می کند، به 

دست می آید.
ســلیمانی بیان کرد: در زمانی که میزان تعهد 
بیمــه برای هر ملک 30 میلیون تومان بود 60 هزار 
تومــان دولت و 60 هزار تومان صاحب ملک به طور 

ماهانه حق بیمه پرداخت می کردند اما اکنون میزان 
تعهد افزایش یافته اســت و در پی آن حق بیمه نیز 

افزایش خواهد یافت.
وی گفت: بر اساس این قانون 30 میلیون خانه 

تحت پوشش بیمه حوادث طبیعی قرار می گیرند.
طبق آخرین سرشماری نفوس و مسکن در سال 
95تعداد کل خانه های مســکونی در کشور بیش از 

25میلیون واحد بوده است.
رئیس کل بیمه مرکزی ایران اضافه کرد: پرداخت 
حق بیمه اجباری اســت و مبلغ آن روی قبض برق 

مصرفی هر خانه می آیــد و بیمه آن را از اداره برق 
دریافت می کند.

ســلیمانی ادامه داد: اکنون دولت باید حق بیمه 
صندوق بیمه حوادث طبیعی را تعیین کند.

وی خاطرنشان کرد: سبد دارایی صنعت بیمه 42 
هزار میلیارد تومان است و در هفت ماه اخیر معادل 

37 درصد افزایش یافته است.
ای مسئول عنوان کرد: ضریب نفوذ بیمه ای )سهم 
صنعت بیمه از تولید ناخالص ملی( نیز از 2.4 به 2.66 

دهم رسیده است.

مرکز پژوهش های مجلس طی گزارشی اعلام 
کرد از مهم ترین علل افزایش نرخ رشد شاخص 
قیمت مصرف کننده در فصل تابســتان، رشد 
نقدینگی(  تورم زای  )به عنوان جزء  سهم پول 

از نقدینگی بود. 
دفتر مطالعات اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس 
شــورای اسلامی در گزارشی با عنوان »تحلیل تورم 
در سه ماهه تابســتان 1399« آورده است: شاخص 
قیمــت مصرف کننده بــا 14.07 درصد افزایش در 
پایان تابستان 1399 نسبت به پایان بهار، بالاترین 
نرخ رشد شاخص قیمت مصرف کننده در طول چهار 

فصل گذشته را ثبت کرد. 
بر اساس این گزارش، همچنین از بین گروه های 
کالایــی، گروه »حمل  و نقل« کــه خودرو نیز در 
این گروه قرار دارد، بیشــترین رشد را داشته است. 
دخانیات، مبلمان و لوازم خانگی و تفریح و فرهنگ 
نیز رشــدی بالاتر از شاخص کل را تجربه کرده اند. 
در طبقه بندی دیگری از شاخص کل نیز، شاخص 
کالاهای بــادوام با 34.39 درصد رشــد، در رتبه 

اول قرار دارد که عمدتاًً ناشــی از رشــد نرخ ارز و 
همچنیــن تمایل به نگهداری کالای بادوام به جای 

پول نقد است.
این گزارش در تبیین علل افزایش نرخ تورم در 
تابستان 1399 می  افزاید: از مهم ترین علل افزایش 
نرخ رشــد شــاخص قیمت مصرف کننده در فصل 
تابستان را می توان افزایش انتظارات تورمی  دانست 
که خود را در رشــد سهم پول )به عنوان جزء سیال 
و تورم زای نقدینگی( از نقدینگی نشان می دهد و از 

ابتدای سال 1399 شدت گرفته است.
بر اســاس نوشــته مرکز پژوهش  های مجلس، 
افزایش انتظارات تورمی  به علت رشــد پایه پولی و 
نقدینگی و...، باعث شــده تا تمایل به نگهداری پول 
)به عنوان جزء ســیال و تورم زای نقدینگی( به جای 
شبه پول در تابستان به شدت افزایش یافته و رشد پول 
نسبت به شبه پول فاصله زیادی بگیرد. اتفاقی که در 
شهریورماه 1397 نیز رخ داده بود. روند فزاینده رشد 
پول از پاییز 1398 آغاز شده و در سال 1399 شدت 
گرفته اســت. در بازه یک ســاله )شهریورماه 1399 

نســبت به شهریورماه 1398( درحالی که نقدینگی 
36 درصد رشد داشته، پول 80 درصد و شبه پول 28 
درصد رشد داشته است. این موضوع نشان از افزایش 
قابل توجه انتظارات تورمی  و کاهش نرخ سود حقیقی 

متناسب با آن را دارد.
در گزارش این مرکز پژوهشی آمده است:  نحوه 
تأمین مالی کســری بودجه و تغییرات پایه پولی و 
نقدینگی، مهم ترین عامل بلندمدت و سیاســتی و 
تغییرات نرخ ارز از مهم ترین عوامل کوتاه مدت اثرگذار 
بر نرخ تورم اســت. در کنار آن، انتظارات تورمی  بالا 
ناشی از کســری بودجه، مهم ترین کانالی است که 
هریک ریال پایه پولی و نقدینگی جدید را با شدت 

بیشتری به تورم تبدیل می کند. 
بر اساس این گزارش، زمانی که انتظارات تورمی 
 بالاست، حساب های بلندمدت بانکی تبدیل به حساب 
دیداری )جاری( شده و به سمت بازارهای دارایی و 
کالاهای بادوام و در نهایت کالاهای مصرفی حرکت 
خواهند کرد. در سه ماهه نخست سال، سیاستگذار با 
تصور اینکه بازار سهام می تواند ضربه گیر تورم باشد، 

بر رشد بازار سهام دامن زده و از طرفی نقدینگی نیز 
با نرخ بالایی رشد پیدا کرد.

در گــزارش این مرکز پژوهشــی آمده اســت:  
هرچند در ســه ماهه تابســتان، سیاستگذار پولی با 
درک شرایط بازار اقدام به افزایش نرخ سود در بازار 
بانکی و همچنین فروش اوراق دولتی کرده و تلاش 
کرد تا نقدینگی و پایه پولی را کنترل کند، اما حجم 
اوراق فروخته شده )در حدود 70 هزار میلیارد تومان( 
نسبت به کسری بودجه دولت اندک است و از همین 

 رو انقباض پایه پولی در تابستان موقتی بود. 
در بخش سیاست مالی گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس نیز عنوان شــده است که، تمرکز بر فروش 
اوراق به منظور تأمین کسری بودجه، هرچند امری 
بسیار مثبت بوده و مانع از پولی شدن کسری بودجه 
می شــود، اما تنها تورم را از یک سال به سال آینده 
منتقــل خواهد کرد و نباید از نکته اساســی غافل 
شــد که راه حل اول برای کاهش کسری بودجه، در 
شرایط فعلی، کنترل هزینه ها و افزایش درآمدهای 

پایدار است.

وعده رئیس  ایدرو:

سوداگری در بازار خودرو 
کاهش خواهد یافت

رئیس  هیئت عامل ســازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران گفت: کاهش قیمت تمام شده محصولات از طریق بهینه 
سازی طراحی ها و اقتصادی شدن تولید انبوه انجام می گیرد.

به گزارش خبرگزاری تســنیم، محسن صالحی نیا که از مراحل 
تولید خودروهای جدیــد ایران خودرو بازدید می کرد، تصریح کرد: 
تمرکز بر توســعه محصول، طراحی زیبــا و بهبود کیفیت از طریق 
تعامل حوزه تحقیق و توسعه این خودرو سازی با مراکز دانش بنیان 
اهمیت دارد. حداکثر مشترک سازی قطعات خودروهای هر پلتفرم 
به رونق زنجیره تامین و توان افزایی ســازندگان قطعات و همچنین 
کاهش قیمت تمام شده بدلیل صرفه های واحد مقیاس و حفظ حقوق 

مشتریان می انجامد.
وی ادامه داد: در راستای راهبرد جهش تولید شاهد اجرای مناسب 
سیاست گذاری انجام شده وزارت صمت و ایدرو در این خودروسازی 
بوده ایم به گونه ای که در هشت ماهه امسال افزایش تولید 60 درصدی 
معادل حدود 120 هزار دستگاه نسبت به سال گذشته اتفاق افتاده 
است. با ادامه این روند شاهد بهبود و شتاب بیشتر پاسخ به تقاضای 

مصرف کنندگان و کاهش التهاب های سوداگرانه بازار خواهیم بود.
رئیس هیئت عامل ایدرو، به اقدامات انجام شده در توسعه کیفی 
محصولات جدید در دست ساخت ایران خودرو اشاره کرد و افزود: در 
بعد جهش کیفی تولید نیز با وجود تنگناهای تحریم و شرایط کرونا، 
ارتقا کیفیت موتور خودروها و حرکت به سمت مصرف سوخت کمتر 
و تطابق با استاندارد های بسیار بالاتر ایمنی را در طراحی محصولات 
جدید شــاهد هستیم که امیدواریم با عرضه این محصولات به بازار 

افزایش رضایت مصرف کنندگان را شاهد باشیم.
لازم به یادآوری است، دولت در چند سال گذشته نشان داده توان 
مدیریت تولید و بازار خودرو را ندارد و به نظر می رسد، خصوصی سازی 
واقعی خودروسازی، تنها راهکار؛ افزایش تولید خودرو با قیمت قابل 

خرید برای مردم است.
گفتنی اســت، چندی قبل آرش محبی نژاد؛ دبیر انجمن صنایع 
همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودرو گفته بود: محاسبات این 
انجمــن از مابه التفاوت بیش از 100 هزار میلیــارد تومانی قیمت 
کارخانــه ای و بازاری خودروها از ســوی مردم در مدت یک ســال 
حکایت دارد که به جیب دلالان می رود. وقتی بتوان حتی بخشی از 
این اختلاف قیمت را اصلاح کرد به طوری که کارخانه دار، خودروساز 
و قطعه ســاز ضرر نکنند، شمارگان تولید و درنتیجه عرضه افزایش 
یافته و با کاهش تقاضای کاذب، التهاب از بازار دور شــده و صنعت 

خودرو نیز به تدریج از زیان خارج می شود.

تأخیر وزارت صمت
 در ارائه آمارهای صنعتی

در شرایطی که آذرماه به نیمه  های خود رسیده، دفتر 
آمار وزارت صمت )صنعت، معــدن و تجارت( آمارهای 

شهریور ماه به بعد را منتشر نکرده است. 
به گزارش خبرگزاری فارس، در شرایطی که بخش های مختلف 
کشور در تعطیلات کرونا به سر می برند، به نظر می رسد، دفتر آمار 
وزارت صنعت به تعطیلات طولانی تری رفته است، به طوری که 
آمار عملکرد وزارتخانه و بخش های زیرمجموعه آن به روز رسانی 
نشده و در حال حاضر آخرین آمار ارائه شده در این مورد مربوط 

به عملکرد شهریورماه است.
دفتــر آمار و فرآوری داده هــای وزارت صنعت، زیرمجموعه 
معاونت طرح و برنامه این وزارتخانه است و در حال حاضر سعید 
زرندی معاون طرح و برنامه وزارت صنعت است. وی در عین حال 
با حفظ سمت، سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارت 
صنعت نیز هست که با حکم علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، 

معدن و تجارت منصوب شده است.
این اولین بار نیســت که ارائه آمار و اطلاعات وزارت صنعت 
با تأخیر روبه رو می شــود و قبلًا نیز بارها این اتفاق تکرار شــده 
است. آمار و اطلاعات وزارت صنعت علاوه  بر مشکل تأخیرهای 
طولانی، گاهی نیز با اشــتباهات قابل توجهی همراه بوده است. 
بــه عنوان مثــال در یکی از ایــن اتفاقــات، وزارت صنعت در 
محاســبه واریزی  اشخاص و شرکت ها جهت محصولات دخانی 
به حساب خزانه دچار اشتباه شد و کاهش 48 درصدی یکی از 

شاخص ها را رشد 105 درصدی اعلام کرد!
همچنین وزارت صنعت در ارائه آمار مربوط به تولید خودرو در 
کشــور طی فروردین 98 نیز دچار مشــکل شده، به طوری که 
بررسی اعداد و ارقام تولید نشان دهنده کاهش 30 درصدی کل 
تولیدات بود، اما طبق آمارگیری وزارت صنعت، رشد 42 درصدی 
برای تولید خودرو اعلام شده بود، این در حالی است که هر نوع 
برنامه ریــزی به ویژه در بخش های اقتصادی بــا اتکاء به آمار و 
اطلاعات صحیح و به  روزشده صورت می گیرد و در این وضعیت، 
عدم دسترسی به داده های مربوطه مانعی برای برنامه ریزی دقیق 

خواهد بود. 
گفتنی اســت، علیرضا رزم حســینی، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت اخیرا در اظهاراتی گفته است: »سیاســت وزارت صمت 
در عرضه و فراوانی کالاست، وقتی عرضه پاسخگوی تقاضا باشد 
قیمت ها کنترل می شود،  اما اگر کمبود باشد حضور بازرسان هم 
تاثیری نخواهد داشــت. اخیرا هم در حوزه فولاد و خودرو شاهد 
کاهش قیمت و افزایش تولید لوازم خانگی بودیم و احتمالا با این 
سیاست فراوانی کالا و افزایش تولید، قیمت ها کنترل و متعادل 

خواهد شد.«
به گزارش اعتماد آنلاین، رزم حسینی همچنین ضمن اعلام 
مخالفت با قیمت گذاری و دستوری بودن قیمت ها، علت افزایش 
قیمــت فولاد را به عنوان کالایی کــه با مواد اولیه داخلی تولید 
می شــود حضور دلالان دانســت و گفت که شیوه نامه تولید در 

راستای افزایش تولید و ایجاد شفافیت است.
سایت مشرق در این زمینه نوشته است: اظهارات رزم حسینی 
تکرار یک اعتقاد آدام اســمیتی در اقتصاد اســت. اعتقادی که 
می گوید نظارت بر بازار کار دولت و حاکمیت نیست زیرا همواره 
یک »دســت نامرئی« وجود دارد که بر اساس نظامات عرضه و 

تقاضا، اقدام به کنترل قیمت ها می کند!

نایب رئیس  اتاق اصناف:

محدودیت های کرونا 
صنوف کشور را ضعیف کرده است

نایب رئیس  اتاق اصناف ایران با بیان اینکه کسب و کارها 
به شدت ضعیف شده اند، گفت: صنوف از اسفند سال گذشته 
درگیر کرونا هستند و لازم است سازمان امور مالیاتی، عملکرد 

امسال را کرونایی در نظر بگیرد.
جلال الدین محمد شــکریه در گفت و گو با مهر اظهار داشــت: 
محدودیت های کرونا در مناطق قرمز کشور دوباره لحاظ خواهد شد 
که در این صورت تعطیلی صنوف بیشتر از دو هفته طول می کشد؛ 
ضمــن اینکه این تعطیلات برای صنوف تبعــات هم دارد از این رو 

نظام مالیاتی کشور باید برای حمایت از صنوف تدبیری بیندیشد.
نایب  رئیس  اتــاق اصناف ایران افزود: هنوز مطلب خاصی برای 
حمایت مالیاتی از صنوف اعلام نشده و لازم است از سوی دولت به 
سازمان امور مالیاتی تاکید شود که این ایام را در محاسبات مالیات 

لحاظ کنند، به ویژه عملکرد سال 99 را در نظر بگیرند.
شکریه تاکید کرد: سال گذشته فقط اسفندماه درگیر بودیم اما 
کل ســال 99 را درگیر هســتیم، از این رو لازم است سازمان امور 
مالیاتی کل ســال را کرونایی ببیند زیرا علاوه  بر تعطیلی ها، قدرت 

خرید کاهش یافته و کسب و کارها ضعیف شده است.
وی ادامه داد: همچنین تعهداتی که صنوف سال گذشته داشتند 
به امســال منتقل شده است؛ چک ها به امسال منتقل شد و برخی 
از محصولات تولیدی به توزیع نرسید؛ به عنوان مثال بازار پوشاک، 
خشکبار، طلا و قنادی از اواخر سال گذشته نتوانستند به درستی کار 
کنند و بسیاری از کالاها روی دست  فروشنده ماند؛ تبعات اقتصادی 

این موضوع همچنان ادامه دارد.
شــکریه گفت: 3 میلیون واحد صنفی در کشور داریم که برخی 
از صنوف به صورت کامل آسیب دیدند، صنوف دیگر هم نتوانستند 

به صورت صد درصدی کار کنند.
وی در مورد پرداخت تسهیلات به صنوف، اظهار داشت: اگر قرار 
بر پرداخت تســهیلات باشد باید این وام با سودهای تک رقمی ارائه 
شود تا صنوف انگیزه لازم برای دریافت این تسهیلات را داشته باشند.
شــکریه گفت: تسهیلات قبلی که به صنوف پرداخت شد با نرخ 
سود 12 و 16 درصد بود که اصناف استقبال چندانی از آن نکردند به 
گونه ای که فقط 17 درصد از صنوف ثبت نام و 6 درصد تسهیلات را 
دریافت کردند. سود تسهیلات باید کم باشد تا صنوف در این اوضاع 

توان بازپرداخت را داشته باشند.
نایــب  رئیس  اتــاق اصناف ایران افزود: نکتــه دیگر اینکه برای 
بازپرداخــت هم باید یک دوره تنفس 3 تا 4 ماهه در نظر بگیرند تا 

صنوف توان خود را بازیابند.

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی:

فروش سهام عدالت متوقف نشده است
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی مدعی شد: فروش 

سهام عدالت متوقف نشده است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، حسین فهیمی درباره وضعیت 
فروش سهام عدالت از طرف کارگزاری ها گفت: فروش سهام عدالت 
متوقف نشده است بلکه همچنان به صورت خرد و بلوکی ادامه دارد.
وی ادامه داد: دارایی سهام عدالت در بازار سرمایه قابل توجه است 
و نکته ای که سهامداران عدالت باید به آن توجه کنند این است که 
ســهامداران باید در زمانی که بازار منفی است سفارش فروش خود 
را لغو کنند تا بازار به ثبات برســد، زیرا عرضه و تقاضا تعیین کننده 

روند بازار است.
 مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اظهارکرد: سهامداران 
ســهام عدالت که روش مستقیم را انتخاب کرده اند و در 36 شرکت 
بورســی و فرابورسی ســهام دارند، باید در زمان تصمیم گیری برای 
فروش نگاهی به وضعیت بازار داشــته باشند، زیرا اگر سهام خود را 
عرضه کنند به کاهش قیمت ســهام کمک می کنند و ممکن است 

فروش سهام با دشواری مواجه شود.
فهیمی توضیح داد: ســهام عدالت در مقطعی نقش مهمی را در 
بازار سرمایه ایجاد کرد و تبدیل به متعادل کننده بازار شد زیرا زمانی 
که بازار عطش خرید داشت سهام عرضه شد و عطش خرید فروکش 
کرد، همچنین ســهام عدالت در زمانی که صف های فروش تشکیل 

شده بود، فشار فروش را افزایش داد.
وی افزود: از آبان ماه که امکان لغو سفارش فروش سهام عدالت 
فراهم شد، بیش از 250 هزار نفر بالغ بر 700 میلیارد تومان سفارش 

فروش سهام عدالت خود را لغو کردند.
به گفته این مسئول، کارگزاران موظف هستند امکان لغو سفارش 
فروش را در ســامانه کاربران فراهم کننــد و تاکنون بیش از 100 
کارگزاری این امکان را برای کارگزاران خود فراهم کردند این موضوع 
جزو تکالیف آنها است. اگر کارگزاری امکان لغو سفارش فروش را در 
ســامانه خود مهیا نکرده باشد و سهامدار با این تخلف مواجه شد با 

مرکز پیام سهام عدالت تماس بگیرد و تخلف را گزارش دهد.

معاون نظارت بر بهره برداری شرکت آب و 
فاضلاب کشور دلیل اصلی آبگرفتگی در اهواز 

را اعلام کرد.
سید حمیدرضا کشفی در گفت وگو با خبرگزاری 
فــارس اظهار کرد: علت عمــدۀ آبگرفتگی در اهواز 
این است که شبکۀ انتقال آب سطحی در این شهر 
وجود ندارد، بنابراین زمانی که شاهد بارش هستیم، 
آب سطحی به سیستم فاضلاب انتقال پیدا می کند.
وی در تشریح این نکته که شبکۀ فاضلاب شهری 
اهواز دارای فرســودگی نزدیک به 50 درصد است، 
توضیح داد: وقتی آب ســطحی به شــبکۀ فرسودۀ 

فاضلاب انتقال پیدا می کند، شاهد بالازدگی و ایجاد 
مشــکل برای مردم هستیم. این مســئول درمورد 
اختصاص 100 میلیون یورو از صندوق توسعۀ ملی 
زمینۀ حل مشکلات فاضلاب اهواز یادآور شد: اعتبار 
100 میلیون یورویی قرار بود در دو قسط 50 میلیون 
یورویی پرداخت شود. لازم به تأکید است، با گذشت 
بیش از 9 ماه از ســال 98 تنها 20 درصد از قســط 
اول به آبفای اهواز پرداخت شده و همکاران ما نیز بر 
اساس این تزریق مالی زمینۀ بهبود شرایط را فراهم 
می کنند. کشفی با  اشاره به این نکته که حل مشکل 
فاضلاب در اهواز بــه طور کامل باعث جلوگیری از 

آبگرفتگی نمی شــود، تأکید کرد: سال گذشته که 
با مســئلۀ سیل در اهواز مواجه شدیم، شاهد حضور 
رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزیر کشور بودیم و 
آنها بر ایجاد شبکۀ انتقال آب سطحی تأکید کردند.

وی ادامه داد: ایجاد و تکمیل شــبکۀ انتقال آب 
سطحی به عهدۀ شهرداری ها است، اما شهرداری این 
شهر توان مالی و فنی ایجاد و تکمیل شبکۀ انتقال آب 
سطحی را ندارد. معاون شرکت آب و فاضلاب کشور 
با  اشاره به این که در دنیا دو نوع سیستم انتقال آب 
سطحی و زیرزمینی به صورت مجزا و مرکب وجود 
دارد عنوان کرد: اگر سیســتم انتقال آب در اهواز به 

صورت مرکب طراحی شــود، آبفای کشور می تواند 
این مســئله را برعهده بگیرد اما سیستم های انتقال 
مرکب برای شهرهایی است که بارش گسترده ای در 
طی روزهای سال دارند و این سیستم گران قیمت از 

این نظر نمی تواند برای اهواز مناسب باشد.
کشفی در پایان با ارائۀ پیشنهادی به منظور حل 
مشکل شــبکۀ انتقال آب سطحی شهر اهواز گفت: 
باید یک شــرکت تخصصی با ردیف بودجۀ مجزا در 
کشور ایجاد شود و کار ایجاد و تکمیل شبکۀ انتقال 
آب ســطحی در چند شهر کشــور نظیر اهواز را بر 

عهده بگیرد.

رئیس  شورای تامین کنندگان دام کشور:

قیمت گوشت پایین می آید
رئیس  شــورای تامین کنندگان دام کشور با  اشاره 
به انباشت ســه میلیون راس دام سبک و سنگین در 
واحد های دامداری، گفت: بــا افزایش جمعیت دام در 
هفته های آتی با کاهش قیمت گوشت مواجه خواهیم شد.

منصور پوریان در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان، از 
فراوانی و انباشــت دام خبر داد و افزود: در بخش دام سنگین 
هم گوساله هایی که دوره پروار آنها تمام شده و باید وارد بازار 
شوند، جمعیت زیادی را تشکیل می دهند به طوریکه تا پایان 
ماه حدود 60 تا 65 هزار راس با اوزان 700 تا 800 کیلوگرم 
باید وارد بازار شــود چرا که در ماه آینده جمعیت پروار جدید 

به چرخه عرضه می رسد.
رئیس شورای تامین کنندگان دام کشور ادامه داد: با توجه 
بــه آنکه جمعیت زیادی در بخش پــروار داریم که باید وارد 
بازار شــود، بنابراین برای جلوگیری از مشکلات دامداران نامه 
نگاری هایی با معاونت امور دام و پشــتیبانی امور دام مبنی بر 
خرید دام سبک و سنگین به دلیل افزایش جمعیت داشته ایم.
پوریان، قیمت هر کیلوگرم دام ســنگین را 34 تا 35 هزار 
تومان و دام سبک 43 تا 45 هزار تومان اعلام کرد و گفت: در 
حال حاضر قیمت هر کیلوگرم لاشــه گوساله 70 هزار تومان 
و لاشــه گوسفند 90 هزار تومان است که با افزایش جمعیت 
دام در هفته هــای آتی بازهم با کاهش قیمت در بخش دام و 

گوشت مواجه خواهیم شد.
وی با انتقاد از ســختگیری جابه جایی دام به استان هایی 
که نیاز به دام سبک دارند، بیان کرد: جابه جایی دام به دلیل 
پلاک گذاری دام و قرنطینه 15 روزه دامپزشکی در این شرایط 
مناسب نیســت و برخی استان ها که نیاز به دام سبک دارند، 
به دلیل افزایش هزینه هایی که پلاک گذاری و قرنطینه روی 
دســت دامدار می گذارد، با مشکلاتی در عرضه روبرو شده اند 
که برای جلوگیــری از کمبود عرضه باید موضوع جابه جایی 
را تسهیل کنند. رئیس  شورای تامین کنندگان دام ادامه داد: 
بنابر برآورد های صورت گرفته امسال برای اولین بار شاهدیم 
که گله های 100 راسی 40 درصد زایش داشتند، هرچند که 
در پاییز به طور کلی زایش داشتیم، اما این امر نشان می دهد 
که گله ها در ســلامت به سر می برند. پوریان با  اشاره به اینکه 
80 هزار راس گوساله آماده کشتار و دوونیم تا سه میلیون راس 
دام سبک در واحد ها انباشت شده است، تصریح کرد: با توجه به 
بیماری کرونا و تعطیلی پرمصرف ها تنها تقاضا از سوی بخش 
خانوار وجود دارد که در نهایت به ســبب تولید بالا و مصرف 

پایین با انباشت در واحد ها روبرو هستیم.

 حاجی بابایی:

70 درصد درآمدهای دولت در لایحه بودجه 
غیرواقعی است

رئیس کل بیمه مرکزی:

تمامی خانه های مسکونی کشور بیمه اجباری می شوند

پیش بینی درباره آخرین میزان رشد بورس در سال جاری

معاون شرکت آبفای کشور:

دلیل آبگرفتگی در اهواز نداشتن شبکه انتقال آب سطحی است

درچه - خبرنگار کیهان: 
اصفهان  استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
از کشف محموله لوازم خانگی و اقلام خوراکی 
احتکار شــده به ارزش ۳0 میلیارد ریال در 

»خمینی شهر« خبر داد.
سرهنگ »محمدرضا هاشمی فر«  گفت: در پی 

کســب خبری مبنی بر احتکار لوازم خانگی در یک 
انبار در شهرستان »خمینی شهر« بررسی موضوع به 
صورت ویژه در دستورکار ماموران پلیس آگاهی این 

شهرستان قرار گرفت.
وی افــزود: پس از اطمینان از صحت موضوع و 
با هماهنگی های به عمل آمده یک گروه از ماموران 

انتظامی همراه با کارشناسان اداره »صمت« به محل 
مورد نظر اعزام شدند.

این مقام انتظامی بیان داشت: در بازرسی از انبار 
مورد نظر 120 کیســه برنج ایرانی، 90 کیسه برنج 
هندی، 130 دســتگاه انواع یخچال، پنج دســتگاه 
ماشین لباسشویی، شــش دستگاه تلویزیون و پنج 

دستگاه جاروبرقی همگی بدون ثبت اداره »صمت« 
که احتکار شده بودند کشف شد.

سرهنگ هاشمی فر با  اشاره به دستگیری دو نفر 
در این رابطه ادامه داد: ارزش محموله کشف شــده 
توسط کارشناســان مربوطه 30 میلیارد ریال اعلام 

شده است.

کشف احتکار ۳۰ میلیارد ریالی انواع لوازم خانگی در »خمینی شهر«


